
 

Upozornění pro nově vzniklé 
právnické osoby: 

Absence živnostenského oprávnění  

 

 

V souvislosti s nabytím účinnosti zákona č. 416/2022 Sb., kterým se mění některé zákony v 
souvislosti s využíváním digitálních nástrojů a postupů v právu obchodních společností a 
fungováním veřejných rejstříků, a kterým byl mimo jiné změněn také zákon č. 455/1991 Sb., o 
živnostenském podnikání, ve znění pozdějších předpisů, se živnostenský úřad v praxi často 
setkává s tím, že nově vzniklé právnické osoby, které vznikly po 15.01.2023, a které mají 
v obchodním rejstříku v části předmětu podnikání zapsanou živnost, opomenou povinnost 
řádného ohlášení živnosti  podle ust. § 45 odst. 1 živnostenského zákona, případně nepodají 
žádost o vydání koncese podle ust. § 50 odst. 1 téhož zákona.  

S ohledem na výše uvedené upozorňujeme na to, že faktické provozování činností, které jsou 
živnostmi ve smyslu živnostenského zákona bez platného živnostenského oprávnění, které vydává 
živnostenský úřad, je klasifikováno jako přestupek podle ustanovení § 63 živnostenského zákona, 
tj. jedná se o tzv. „neoprávněné podnikání“ za které lze uložit správní trest peněžité sankce až do 
výše 1.000.000,- Kč podle druhu provozované živnosti. V krajním případě a za splnění podmínek 
stanovených trestním zákoníkem lze takové „neoprávněné“ provozování živnosti klasifikovat také 
jako trestný čin.  

Z tohoto důvodu zde upozorňujeme zejména nově vznikající právnické osoby, že shora 
citovaný zákon, kterým byl mimo jiné změněn také živnostenský zákon, nezrušil povinnost 
disponovat příslušným živnostenským oprávněním (přičemž vydávající orgán je  
živnostenský úřad!!!), pouze upustil od povinnosti nově vznikajících právnických osob, aby před 
samotným zápisem do veřejného (obchodního) rejstříku učinily ohlášení živnosti (podaly žádost o 
vydání koncese); tedy, aby dokladovaly ještě před zápisem do tohoto rejstříku, že nejpozději v den 
zápisu bude právnická osoba disponovat živnostenským oprávněním k činnostem, které má 
uvedeny v zakladatelské listině. Po 15.01.2023 došlo ke zmírnění požadavků na zápis nově 
vznikajících právnických osob v tom smyslu, že nyní lze živnost ohlásit či podat žádost o vydání 
koncese až po zápisu právnické osoby do veřejného rejstříku.  

Pro úplnost lze uvést, že v případě, že obchodní korporaci, jejímž předmětem podnikání jsou právě 
živnosti ve smyslu živnostenského zákona (ke kterým však fakticky nemá platná oprávnění) a 
nebude schopna po dobu delší než 1 rok vykonávat svou činnost a plnit tak svůj účel může soud 
zrušit podle ustanovení § 93 písm. b) zákona č. 90/2012 Sb., o obchodních společnostech a 
družstvech (zákon o obchodních korporacích), platného znění.  

Závěrem lze shrnout, že předmět podnikání zapsaný v obchodním rejstříku nedeklaruje to, že 
jím obchodní společnost skutečně disponuje. Skutečnost, zda právnická osoba je 
oprávněna vykonávat živnosti, které má zapsány ve svém předmětu podnikání v obchodním 
rejstříku, doporučujeme ověřit v živnostenském rejstříku.  

https://www.e-sbirka.cz/sb/2022/416/2024-07-01?zalozka=text
https://www.e-sbirka.cz/sb/1991/455/2024-01-01?odkazId=41269311&predmetneDatum=2024-06-30&zalozka=text
https://www.e-sbirka.cz/sb/1991/455/2024-01-01?odkazId=41269311&predmetneDatum=2024-06-30&zalozka=text
https://www.e-sbirka.cz/sb/2012/90/2024-07-19?f=90%2F2012&zalozka=text
https://www.rzp.cz/verejne-udaje/cs/udaje/vyber-subjektu


V případě dalších činností, které nejsou živnostmi, ale jsou podnikáním, je žádoucí existenci 
příslušných oprávnění k provozování takových činností vždy ověřit v příslušné evidenci (např. 
poskytování zdravotních služeb lze ověřit v Registru poskytovatelů zdravotních služeb; oprávnění 
poskytovat advokátní služby lze ověřit u České advokátní komory atd.) 
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